

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

## ENGLISH

### EVENTS

#### **13th Käte Hamburger Dialogue "Endless Peacebuilding? The Missions in Afghanistan and Mali", Berlin (29 April 2019)**

Katja Mielke (panellist) and Conrad Schetter (commentator) will take part in the 13th Käte Hamburger Dialogue on "Endless Peacebuilding? The Missions in Afghanistan and Mali", which will take place on 29 April, 6 pm, in the Permanent Representation of the State of North Rhine-Westphalia in Berlin.

[Further information](#) | Contact: Katja Mielke at [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de) and Conrad Schetter at [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

#### **Panel discussion on the presidential election in Ukraine, Berlin (29 April 2019)**

Andreas Heinemann-Grüder participated in a panel discussion of the German Council on Foreign Relations on 29.4.2019 in Berlin on the subject: "Winds of Change: What Next for Ukraine after the Presidential Elections?".

[Further information](#) | Contact: Andreas Heinemann-Grüder at [andreas.heinemann-grueder@bicc.de](mailto:andreas.heinemann-grueder@bicc.de)

#### **Panel discussion on the presidential election in Ukraine, Frankfurt/Main (11 April 2019)**

Andreas Heinemann-Grüder participated in a podium discussion of the Heinrich-Böll-Foundation on April 11, 2019 in Frankfurt/Main on the topic "Lead Times? The Presidential Election in Ukraine".

Contact: Andreas Heinemann-Grüder at [andreas.heinemann-grueder@bicc.de](mailto:andreas.heinemann-grueder@bicc.de)

## **Network Meeting "Return and Reintegration", Nuremberg (11 April 2019)**

Ruth Vollmer, Katja Mielke and Markus Rudolf participated as co-organizers in the joint network meeting "Return and reintegration into research and practice" of BAMF, IOM and BICC in Nuremberg.

Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **International research project TRAFIG launches website, Bonn (10 April 2019)**

TRAFIG (Transnational Figurations of Displacement) is an EU-funded Horizon 2020 research and innovation project. On 10 April, the project launched its [website](#), which informs the public about key insights of its work. From 2019 to 2021, 12 partner organisations will investigate long-lasting displacement situations at multiple sites in Asia, Africa and Europe and analyse options to improve displaced people's lives. The [TRAFIG](#) website reflects this work. Amongst others it gives insights into the [project's](#) objectives, activities, key themes and work packages. The [website](#) introduces the [partners](#) in this BICC-led interdisciplinary and international research consortium. Last but not least, the website makes the [project outputs available](#) such as publications, tools, blog and video.

Contact: Benjamin Etzold at [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Project presentation "Between Civil War and Integration", Düsseldorf (10 April 2019)**

On April 10, Esther Meininghaus, Katja Mielke and Tim Röing presented the first research results from the project "Between Civil War and Integration" at a state meeting of the Ministry of Culture and Science (NRW). Tim Röing asked to what extent conflicts by refugees are "imported" to the host country. Katja Mielke and Esther Meininghaus explained how peace processes (Afghanistan / Syria) are shaped by personal networks in which individuals from NRW are involved on a global scale. On the one hand, this means that refugees and migrants have potentially a voice in these processes, but that the mechanisms leading to their participation or the exclusion of peace negotiations are not yet covered in research.

Contact: Esther Meininghaus at [esther.meininghaus@bicc.de](mailto:esther.meininghaus@bicc.de)

## **BMZ Lessons Learned-Workshop, Berlin (9-10 April 2019)**

Markus Rudolf participated in the BMZ Lessons Learned-Workshop: Special Initiative "Tackling the Root Causes of Displacement, (Re-)integrating Refugees - Promoting Peaceful Conflict Resolution and Preventing Violent Conflict in Contexts of Forced Displacement".

Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Talk on Pakistan by Katja Mielke, Speyer (9 April 2019)**

Katja Mielke held a talk on Pakistan at the Volkshochschule Speyer within the framework of a lecture series on "Causes of displacement compact" on 9 April 2019.

Contact: Katja Mielke at [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de)

## **Impulse presentation "Transformation to sustainability in the context of global risks", Berlin (8 April 2019)**

As part of the "GlobalPerspectives@NRW" series of events, Conrad Schetter gave a impulse presentation on Monday, 8 April 2019 at the Representation of North Rhine-Westphalia to the federal government on the topic " Shifting Power: The Crisis of Multilateralism as an Expression of the Upheaval of Social Systems of Order?" The title of the event is "Transformation to sustainability in the context of global risks" (in German).

Contact: Conrad Schetter at [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

## **Lecture on EU-Russia Relations, Berlin (4 April 2019)**

Andreas Heinemann-Grüder gave a lecture on 4 April 2019 at the Federal Academy for Security, Berlin, on the subject of "Russia the great unpredictable neighbour of the EU?".

[Further information](#) | Contact: Andreas Heinemann-Grüder at [andreas.heinemann-grueder@bicc.de](mailto:andreas.heinemann-grueder@bicc.de)

## **5th Anniversary of the Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft, Düsseldorf (2 April 2019)**

BICC, together with the other member institutes, presented its work in Düsseldorf as part of the exhibition on the occasion of the 5-year anniversary of the Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft.

State Secretary Annette Storsberg, Ministry of Culture and Science of North Rhine-Westphalia, took the opportunity to congratulate Conrad Schetter and Michael Dedek on the occasion of the 25th Anniversary of BICC, which also fell on this day.

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **Handover ceremony of the Regional PSSM Train the Trainer Course to RECSA Nairobi, Kenia (22 March 2019)**

As part of the train-the-trainer process, participants are now being trained entirely by qualified PSSM instructors drawn from RECSA member states with external partners mainly playing a mentorship and supporting role. On 22 March 2019, the German peace and conflict research institute BICC together with RECSA, the German Federal Foreign Office, MSAG and IPSTC organized a handover ceremony of the Regional PSSM Train the Trainer Course to RECSA.

The IATG and MOSAIC compliant training modules designed by MSAG have also been updated to accommodate changes in the IATGs and MOSAIC.

Contact: Nikhil Acharya at [nikhil.acharya@bicc.de](mailto:nikhil.acharya@bicc.de) or Christine Bennett at [christine.bennett@bicc.de](mailto:christine.bennett@bicc.de)

## **Regional training on Physical Security and Stockpile Management (PSSM) Nairobi, Kenya, (13–22 March 2019)**

In partnership with the Regional Centre on Small Arms ( RECSA), the Multinational Small Arms and Ammunition Group (MSAG) and the International Peace Support Training Centre (IPSTC), BICC conducted a regional training on Physical Security and Stockpile Management (PSSM) of weapons, ammunition and explosives from 13-22 March 2019 in Nairobi, Kenya. This training was attended by 24 participants tasked with weapons and ammunition management, from 9 East African countries, deriving from the armed forces (police and military) as well as the Wildlife Services. Through theoretical and practical exercises, the training builds on existing weapons/ ammunition management expertise of participants and instructors in complex, limited-resource and often conflict-affected contexts, equipping them with in-depth knowledge of international guidance and best practice including the UN ammunition and small arms control guidelines (IATGs and MOSAIC). At the end of the March 2019 course, five Instructor Candidates qualified as PSSM Instructors and received their PSSM Instructor badges from Brigadier General Braunstein of the Verification Centre of the German Armed Forces.

Contact: Nikhil Acharya at [nikhil.acharya@bicc.de](mailto:nikhil.acharya@bicc.de) or Christine Bennett at [christine.bennett@bicc.de](mailto:christine.bennett@bicc.de)

## **NEW PUBLICATIONS**

[Christ, S. \(2019, April\). „Gott sei Dank fühle ich mich jetzt nicht mehr als Flüchtling“ – Alltagsleben und Integrationsprozesse geflüchteter Menschen \(BICC Working Paper series No. 5/2019\). Bonn: BICC.](#)

## **PRESS RELEASES**

**24 April 2019**

[Launch of the AU Physical Security and Stockpile Management Project Database for the Sahel Region](#)

[Prof. Conrad Schetter wird Mitglied des Stiftungsrats der DSF](#)

**12 April 2019**

[Erfolgreiche 5-Jahresfeier der Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft](#)

**10 April 2019**

[International research project TRAFIG \Launch of Website](#)

**8 April 2019**

[Neue Publikation \Alltagsleben und Integrationsprozesse geflüchteter Menschen](#)

**3 April 2019**

[25 years of peace and conflict research in NRW \BICC celebrates its anniversary](#)

## BICC IN THE MEDIA

**25 April 2019**

Phoenix (YouTube): [„Andreas Heinemann-Grüder zum Gipfeltreffen von Kim Jong Un und Wladimir Putin am 25.04.2019“](#). Interview with Andreas Heinemann-Grüder (in German)

**4 April 2019**

ARD-Monitor: [„Jemen-Krieg: Das Märchen vom Rüstungsexportstopp“](#). Interview with Max M. Mutschler (in German)

DEUTSCH

---

### **13. Käte Hamburger Dialogue zu den Friedensoperationen in Afghanistan und Mali, Berlin (29. April 2019)**

Katja Mielke (Diskutantin) und Conrad Schetter (Kommentator) nehmen am 13. Käte Hamburger Dialog zu „Peacebuilding ohne Ende? Die Missionen in Afghanistan und Mali“ teil, der am 29. April, 18 Uhr, in der Ständigen Vertretung des Landes Nordrhein-Westfalen in Berlin stattfindet.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Katja Mielke unter [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de) und Conrad Schetter unter [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

### **Podiumsdiskussion zur Präsidentschaftswahl in der Ukraine, Berlin (29. April 2019)**

Andreas Heinemann-Grüder nahm am 29. April in Berlin an der Diskussion zum Thema: "Winds of Change: What Next for Ukraine after the Presidential Elections?" teil.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter [andreas.heinemann-grueder@bicc.de](mailto:andreas.heinemann-grueder@bicc.de)

### **Podiumsdiskussion zur Präsidentschaftswahl in der Ukraine, Frankfurt/Main (11. April 2019)**

Andreas Heinemann-Grüder diskutierte am 11. April in Frankfurt/Main zum Thema "Bleierne Zeiten? Die Präsidentschaftswahl in der Ukraine". Das Podium wurde von der Heinrich-Böll-Stiftung veranstaltet.

Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter [andreas.heinemann-grueder@bicc.de](mailto:andreas.heinemann-grueder@bicc.de)

### **Netzwerktreffen „Rückkehr und Wiedereingliederung“, Nürnberg (11. April 2019)**

BAMF, IOM und BICC organisierten in Nürnberg das gemeinsame Netzwerktreffen „Rückkehr und Wiedereingliederung in Forschung und Praxis“, an dem seitens des BICC Ruth Vollmer, Katja Mielke und Markus Rudolf teilnahmen.

Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Internationales Forschungsprojekt TRAFIG startet Website, Bonn (10. April 2019)**

TRAFIG (Transnational Figitions of Displacement) ist ein von der EU finanziertes Horizon 2020 Forschungs- und Innovationsprojekt. Am 10. April startete das Projekt seine [Website](#), die die Öffentlichkeit über die wichtigsten Erkenntnisse seiner Arbeit informiert. Von 2019 bis 2021 werden 12 Partnerorganisationen an mehreren Standorten in Asien, Afrika und Europa lang anhaltende Vertreibungssituationen untersuchen und Möglichkeiten zur Verbesserung des Lebens der Vertriebenen analysieren. Die [TRAFIG-Website](#) spiegelt diese Arbeit wider. Sie gibt unter anderem Einblicke in die Ziele, Aktivitäten, Schlüsselthemen und Arbeitspakete des [Projekts](#). Die Website stellt zudem die [Partner](#) in diesem vom BICC geleiteten interdisziplinären und internationalen Forschungskonsortium vor. Last but not least stellt die Website die [Projektergebnisse](#) wie Publikationen, Tools, Blog und Video zur Verfügung.

Kontakt: Benjamin Etzold unter [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Projekt-Präsentation „Zwischen Bürgerkrieg und Integration“, Düsseldorf (10. April 2019)**

Am 10. April stellten Esther Meininghaus, Katja Mielke und Tim Röing bei einer Statustagung des Ministeriums für Kultur und Wissenschaft Nordrhein-Westfalen erste Forschungsergebnisse aus dem Projekt "Zwischen Bürgerkrieg und Integration" vor. Tim Röings Forschung beschäftigte sich mit der Frage, inwiefern Konflikte durch Geflüchtete ins Aufnahmeland "importiert" werden. Katja Mielke und Esther Meininghaus stellten dar, wie Friedensprozesse (Afghanistan/Syrien) durch persönliche Netzwerke geprägt sind, in die Individuen aus NRW im globalen Maßstab eingebunden sind. Eine ihrer Erkenntnisse lautete, dass Geflüchtete und Migranten potenziell zwar eine Stimme in diesen Prozessen haben, dass jedoch die Mechanismen, die zu ihrer Beteiligung oder ihrem Ausschluss aus Friedensverhandlungen führen, in der Forschung noch nicht erfasst sind.

Kontakt: Esther Meininghaus unter [esther.meininghaus@bicc.de](mailto:esther.meininghaus@bicc.de)

## **BMZ Lessons Learned-Workshop, Berlin (9.-10. April 2019)**

Markus Rudolf nahm an einem Lessons Learned-Workshop des Bundesministeriums für Wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) teil. Er fand im Rahmen der Sonderinitiative „Beseitigung der Ursachen von Vertreibung, (Re-) Integration von Geflüchteten - Förderung friedlicher Konfliktlösung und Prävention gewaltsamer Konflikte im Kontext von gewaltsamer Vertreibung“ in Berlin statt.

Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Vortrag über Pakistan von Katja Mielke, Speyer (9. April 2019)**

Katja Mielke hielt am 9. April im Rahmen einer Reihe zum Thema „Ursachen für Vertreibung kompakt“ an der Volkshochschule Speyer einen Vortrag über Pakistan.

Kontakt: Katja Mielke unter [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de)

## **Impulsvortrag „Transformation zur Nachhaltigkeit im Umfeld globaler Risiken“, Berlin (8. April 2019)**

Im Rahmen der Veranstaltungsreihe „GlobalPerspectives@NRW“ gab Conrad Schetter am Montag, 8. April 2019, in der Landesvertretung Nordrhein-Westfalens beim Bund einen Impulsvortrag zu dem Thema „Machtverschiebung: Die Krise des Multilateralismus als Ausdruck des Umbruchs gesellschaftlicher Ordnungssysteme?“. Der Titel der Veranstaltung lautet „Transformation zur Nachhaltigkeit im Umfeld globaler Risiken“.

Kontakt: Conrad Schetter unter [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

## **Vortrag zu den EU-Russland Beziehungen, Berlin (4. April 2019)**

Andreas Heinemann-Grüder sprach am 4. April an der Bundesakademie für Sicherheit in Berlin zum Thema "Russland der große unberechenbare Nachbar der EU?".

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter [andreas.heinemann-grueder@bicc.de](mailto:andreas.heinemann-grueder@bicc.de)

## **5-Jahresfeier der Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft, Düsseldorf (2. April 2019)**

Das BICC präsentierte gemeinsam mit den anderen Mitgliedsinstituten im Rahmen der Ausstellung aus Anlass der 5-Jahresfeier der Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft seine Arbeit in Düsseldorf.

Staatssekretärin Annette Storsberg, Ministerium für Kultur und Wissenschaft des Landes Nordrhein-Westfalen, ergriff bei dieser Veranstaltung die Gelegenheit, Conrad Schetter und Michael Dedek zum 25. Jubiläum des BICC zu gratulieren, das ebenfalls auf diesen Tag fiel.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)



## **Übergabezeremonie des regionalen PSSM Train the Trainer-Kurses an RECSA, Nairobi, Kenia (22. März 2019)**

Der bereits vor einiger Zeit begonnene Train-the-Trainer-Prozess führte dazu, dass die Teilnehmer nun vollständig von qualifizierten PSSM-Trainern aus den RECSA-Mitgliedstaaten geschult werden können, wobei externe Partner nur noch als Mentoren und Unterstützer fungieren. Am 22. März organisierte das deutsche Friedens- und Konfliktforschungsinstitut BICC zusammen mit RECSA, dem Auswärtigen Amt, MSAG und dem IPSTC eine Übergabezeremonie des regionalen PSSM Train the Trainer-Kurses an RECSA.

Auch die von MSAG entwickelten IATG- und MOSAIC-kompatiblen Schulungsmodule wurden hierfür aktualisiert, um Änderungen in den Richtlinien zu berücksichtigen.

Kontakt: Christine Bennett unter [christine.bennett@bicc.de](mailto:christine.bennett@bicc.de)

## **Regionale Schulung zu Physischer Sicherheit und Bestandsverwaltung (PSSM), Nairobi, Kenia (13. – 22. März 2019)**

In Zusammenarbeit mit dem Regionalen Zentrum für Kleinwaffen (RECSA), der Multinationalen Gruppe für Kleinwaffen und Munition (MSAG) und dem International Peace Support Training Center (IPSTC) führte das BICC vom 13. bis 22. März in Nairobi, Kenia, ein regionales Training zu physischer Sicherheit und Verwaltung staatlicher Waffen- und Munitionsbestände (PSSM) durch.

An diesem Training nahmen 24 Vertreterinnen aus neun ostafrikanischen Ländern teil. Es handelte sich dabei um Polizisten, Militärs und Wildhüter, die mit Aufgaben des Waffen- und Munitionsmanagements betraut sind. In theoretischen und praktischen Übungen baute das Training auf den Kenntnissen auf, die sich Ausbilder und Teilnehmer unter komplexen, oft von begrenzten Ressourcen und Konflikten geprägten Umständen erworben hatten. Das Training gab zudem Einblicke in international bewährte Verfahren, einschließlich der UN-Richtlinien für die Kontrolle von Munition und von Kleinwaffen (IATGs und MOSAIC). Am Ende des Kurses qualifizierten sich fünf Instruktoranwärter zu PSSM-Instruktoren und erhielten von Brigadegeneral Braunstein vom Verifikationszentrum der Bundeswehr ihre Abzeichen.

Kontakt: Christine Bennett unter [christine.bennett@bicc.de](mailto:christine.bennett@bicc.de)

## **NEUE PUBLIKATIONEN**

[Christ, S. \(2019, April\). „Gott sei Dank fühle ich mich jetzt nicht mehr als Flüchtling“ – Alltagsleben und Integrationsprozesse geflüchteter Menschen \(BICC Working Paper series No. 5/2019\). Bonn: BICC.](#)

## **PRESSEERKLÄRUNGEN**

## **24. April 2019**

[Launch of the AU Physical Security and Stockpile Management Project Database for the Sahel Region](#)

[Prof. Conrad Schetter wird Mitglied des Stiftungsrats der DSF](#)

## **12. April 2019**

[Erfolgreiche 5-Jahresfeier der Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft](#)

## **10. April 2019**

[International research project TRAFIG \Launch of Website](#)

## **8. April 2019**

[Neue Publikation \Alltagsleben und Integrationsprozesse geflüchteter Menschen](#)

## **3. April 2019**

[25 Jahre Friedens-und Konfliktforschung in NRW \BICC hat Jubiläum](#)

## **BICC IN DEN MEDIEN**

## **25. April 2019**

Phoenix (YouTube): [„Andreas Heinmann-Grüder zum Gipfeltreffen von Kim Jong Un und Wladimir Putin am 25.04.2019“](#). Interview with Andreas Heinemann-Grüder

## **4. April 2019**

ARD-Monitor: [„Jemen-Krieg: Das Märchen vom Rüstungsexportstopp“](#). Interview with Max M. Mutschler

Follow @BICC\_Bonn on Twitter/  
Folgen Sie @BICC\_Bonn auf Twitter  
[twitter.com/BICC Bonn](https://twitter.com/BICC_Bonn)

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de) for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)